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Rada města Milevska 

podklad pro schůzi rady č.  20                dne 16.09.2019                               OŽP201902R 

 

 

Povolení ke kácení dřevin rostoucích mimo les na pozemcích ve vlastnictví města 

Milevska 

 

1. Důvodová zpráva 

Odbor životního prostředí předkládá Radě města Milevska návrh Komise životního 

prostředí ohledně kácení zeleně rostoucí na pozemcích ve vlastnictví města. Jedná se o 

stromy, jejichž stav byl posouzen na 3. zasedání KŽP dne 22.05.2019 a na 4. zasedání 

dne 04.09.2019. 

1.1. Návrh na pokácení smrku u domu čp. 816 v Nádražní ul.  

Tajemnice KŽP předložila podnět SVJ domu čp. 816 o pokácení smrku ve vnitrobloku 

domu. Jako důvod k pokácení jsou uváděny obavy z vyvrácení a pádu stromu na dům, 

poškození majetku, příp. zdraví vlastníků. Strom převyšuje dům, způsobuje velké 

stínění bytů.  

Jedná se o strom ve velmi dobrém zdravotním stavu, který byl v minulosti odspodu 

vyvětvován. Jinak je pravidelně zavětvený a bez jakýchkoliv známek poškození. Jedná 

se však o strom vysazený do blízkosti bytového domu, takže brání v přístupu světla 

z jižní a západní strany domu.   

Komise životního prostředí žádost posoudila a konstatovala, že se jedná o nevhodně 

vysazený jehličnan do blízkosti domu a dnes díky svému hustému zavětvení a šířce 

koruny opravdu značně stíní několika bytům a s pokácením stromu souhlasí a 

doporučuje ho jako vánoční strom na náměstí.  

Závěr: Komise souhlasí s pokácením smrku u domu čp. 816 za podmínky, že na 

místě bude vysazena jiná, vhodnější zeleň.   

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se): 5/5/0/0 

 

 

2.2. Návrh na pokácení smrku za domem a tújí před vchody domu 859-860 (B. 

Němcové) 

Tajemnice komise předložila podnět SVJ domu 859-860 na pokácení smrku za domem 

a tújí před vchody domu. Jako důvod je uváděna v případě smrku obava o vyvrácení 

stromu a pádu na dům. Za větrného počasí dochází ke značnému výkyvu stromu, dle 

žadatele je ohrožován dům přímým zásahem. V případě tújí je uvedeno, že jsou 

přerostlé, zasahují do profilu chodníku, v zimě dochází při sněhové zátěži k lámání větví 

a že v minulosti již několikrát došlo k ohrožení osob vycházejících z domu 

s projíždějícími cyklisty. 

V případě smrku se jedná o strom rostoucí v přímém sousedství dvou dalších stromů a 

jejich působením dochází k vychýlení kmene směrem k domu. Ze severní strany je smrk 

vlivem vedlejšího stromu velmi slabě zavětven a svou výškou již převyšuje sousední 

osmipatrový dům. Z výše uvedených důvodů komise považuje žádost o pokácení 

stromu za oprávněnou a s pokácením souhlasí. V případě tújí se jedná o keře vysázené 

před cca 40 lety do bezprostřední blízkosti domu 859-862 před všechny vchody. 

V minulosti byly pravidelně upravovány včetně výšky, aby nezasahovaly do oken bytů. 

Tím postupně docházelo k mohutnění keřů a dnes již skutečně nabyly takových 
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rozměrů, že zasahují do chodníku a vchodů domu a výraznějším zmlazením by došlo 

k neestetickému odhalení starého dřeva. Žádost o pokácení však vzešla pouze od vchodů 

859-860. Komise žádost posoudila a souhlasí s odstraněním tújí, ale pouze za 

předpokladu, že budou odstraněny túje i od ostatních vchodů a bude zde uskutečněna 

nová shodná výsadba. S odstraněním tújí však musí souhlasit i obyvatelé z vchodů 861 

a 862.  

Závěr: Komise souhlasí s pokácením smrku za domem čp. 859-860 a s odstraněním 

tújí před vchody čp. 859 – 862 za předpokladu, že s jejich odstraněním bude 

souhlasit i SVJ domu 861-862.   

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se): 5/5/0/0 

 

2.3. Lipová alej v Nádražní ulici 

Komise se dále zabývala lipovou alejí v Nádražní ulici. V souvislosti s právě probíhající 

rekonstrukcí chodníků a s dalšími výkopovými pracemi, které tuto akci provázejí, 

nechal odbor životního prostředí vypracovat dva nezávislé posudky, ve kterých byl 

zhodnocen současný zdravotní stav stromů včetně návrhu kácení a ošetření stromů 

stávajících. Oba dva posudky se v zásadě shodují v posouzení zdravotního stavu a 

návrhu kácení dřevin, mírně se rozcházejí v odhadu budoucí perspektivy ostatních 

stromů. Komise oba posudky pečlivě prostudovala, provedla šetření a ze stávajících 68 

lip vytipovala 19 stromů k pokácení. Ve dvanácti případech se jedná o stromy nejstarší 

věkové kategorie, které se již většinou nacházejí ve stádiu odumírání, estetická hodnota 

i funkčnost je již snížená a zejména provozní bezpečnost je nedostatečná. V pěti 

případech se jedná o dospívající jedince, kde se však nachází rozsáhlejší hniloba kmene, 

jde o stromy neperspektivní. V posledních dvou případech jde o mladou výsadbu, 

přičemž u jednoho stromu se nachází hniloba báze, a u druhého stromu rozsáhlé 

poškození kmene, oba stromy byly vyhodnoceny jako neperspektivní.       

Závěr: Komise doporučuje s pokácení 19 lip, které jsou součástí lipové aleje 

v Nádražní ulici. Jedná se o stromy č. 1, 2, 3, 4, 8, 9, 10, 17, 19, 22, 23, 24, 25, 26, 

27, 28, 29, 32 a 36 (viz příloha) za podmínky náhradní výsadby v co nejkratším 

termínu po vykácení. Konkrétní druh výsadeb bude upřesněn později.  

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se):5/5/0/0 

 

2.4. Návrh tajemnice KŽP na pokácení neperspektivních dřevin 

Tajemnice KŽP podala návrh na pokácení velmi proschlé jedle v parčíku vedle věžáku 

a napůl uschlého jeřábu v Dukelské ulici. 

Komise návrh projednala a konstatovala, že se jedná o dožívající neperspektivní 

stromy a s pokácením souhlasí.  

Závěr: Komise doporučuje pokácení proschlých stromů – jedle v ul. J. A. 

Komenského a jeřábu v Dukelské ul. 

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se): 5/5/0/0 

 

2.5. Návrhy členů komise 

Při prohlídce lip v Nádražní ulici komise zkonstatovala špatný zdravotní stav jírovce 

maďalu a břízy bělokoré naproti domu čp. 1220 a doporučuje jejich pokácení. Jedná se 

o stromy se silně prosychající korunou, se značně sníženou estetickou hodnotou a do 

budoucna dlouhodoběji neperspektivní.  

Závěr: Komise doporučuje pokácení proschlých neperspektivních stromů – jírovce 

a břízy v Nádražní ulici. 

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se): 5/5/0/0 
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2.6. Návrh na pokácení smrku u domu čp. 1008 v ul. J. A. Komenského 

Tajemnice KŽP předložila podnět SVJ domu čp. 1008-1011 o pokácení smrku 

pichlavého rostoucího z boku domu 1008. Jako důvod k pokácení se v žádosti uvádí, že 

vzrostlý smrk zejména v zimních měsících zabraňuje přístupu světla do bytů, spadané 

jehličí neumožňuje růst trávy, následkem čehož zem pod smrkem eroduje, při deštích 

spolu s vodou odtéká do kanalizace. V žádosti se navrhuje, aby strom byl pokácen a 

použit jako vánoční strom na náměstí.  

Komise se žádostí o pokácení předmětného stromu zabývala již na zasedání 14.11.2013 

a 30.04.2015 a pokácení stromu nedoporučila. Konstatovala tehdy, že se jedná o zdravý 

strom ve výborné kondici bez defektů a fyziologických anomálií, který je významnou 

dominantou v daném prostředí, má nesporný estetický a ekologický význam. Vzrostlé 

stromy mají v městském prostředí obecně nepopiratelný význam. Vzrostlá zeleň 

pohlcuje oxid uhelnatý, oxidy dusíku a jemný polétavý prach, působí jako hluková 

bariéra, odpařují velké množství vody, čímž zvyšují vzdušnou vlhkost a zlepšují tak 

kvalitu vzduchu a mají řadu dalších funkcí (poskytují stín v horkých dnech, zpomalují 

rychlost větru, poskytují úkryt živočichům, apod.). Předmětný smrk všechny výše 

uvedené funkce bezesporu plní, pokácením by došlo k velké ekologické ztrátě. Případný 

nový mladý strom, který žadatel doporučuje vysadit místo předmětného smrku, by 

všechny výše uvedené funkce začal beze zbytku plnit až za několik desetiletí. 

Závěr: Komise žádost důkladně posoudila, přičemž vzala v úvahu všechny výše 

uvedené skutečnosti a v současné době s jeho pokácením nesouhlasí.  

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se): 5/5/0/0 

 

2.7. Návrh na pokácení borovice rostoucí naproti domu 1145 v Sokolovské ulici  

Tajemnice komise předložila podnět manželů xxxxxxxx  na pokácení borovice, která se 

nachází na pozemku města, naproti domu 1145, kde manželé xxxxxxxx bydlí. Důvodem 

návrhu na pokácení je obava z pádu stromu, který se naklání směrem k domu. Šetřením 

na místě samém bylo zjištěno, že se jedná o strom rostoucí v těsné blízkosti další 

borovice a za severní strany roste v blízkosti bříza. Členové komise jsou toho názoru, 

že borovice je vychýlená směrem k domům již dlouhodobě, a to právě důvodu blízkosti 

břízy, to znamená, že tento růst je přirozený, strom je na toto vychýlení adaptovaný a 

nehrozí tudíž v současné době pád stromu na dům. Ještě v letošním roce je v této lokalitě 

plánováno zpracování projektové dokumentace na revitalizaci předmětné plochy, 

v jehož rámci bude zpracován dendrologický průzkum všech stávajících dřevin. 

V případě, že by borovice byla dendrologem shledána rizikovou, komise žádost o 

pokácení přehodnotí.  

Závěr: Komise borovici naproti domu čp. 1145 v Sokolovské ulici považuje 

v současné době za bezpečnou, proto s jejím pokácením nyní nesouhlasí.  

Hlasování (přítomno/pro/proti/zdržel se): 5/5/0/0 

________________________________________________________________________ 

  

Zpracovala: Ing. Hana Hadrbolcová 

 

 

 


